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بیتا یاری

در میان شلوغی های بهمن ماه، که 
همه ساله رویداد جشنواره موسیقی فجر 
اخبار موسیقی رسانه ها را تحت الشعاع 
خود قرار می دهد، یک رویداد مهم اتفاق 
افتاد و از پوشش خبری در رسانه ها نیز 
آن گونه که شایسته است بهره مند نشد. 

رویدادی که بسیاری از موزیسین ها آن را 
اتفاق ارزنده ای دانستند چراکه میراث 
استادی تمام و کمال به بزرگی »فرامرز 

پایور« را در دسترس همگان قرار داد. 
هم زمان با 21 بهمن ماه مصادف با 
زادروز فرامرز پایور، استاد فقید موسیقی 
ایرانی، آهنگساز، مؤلف و نوازنده صاحب 
سبک سنتور، »خانه پایور« نیز با حضور 
جمعی از اساتید، همکاران، فرهیختگان 
و شاگردان ایشان افتتاح شد. این خانه 

که همانند یک بنیاد خصوصی برای در 
دسترس قرار دادن نت ها و پارتیتورهای 
قطعات این آهنگســاز برجسته تاریخ 
سنتورنوازی ایران شکل  گرفته به همت 
وحید تهرانی آزاد )از شــاگردان فرامرز 
پایور( و علی صمدپور با همکاری موثر 
مینا افتاده و یاری »خانــه هنر خرد« 

ایجاد شده است.
هجدهم آذر سال 88 بود که پایور، 
استاد بی بدیل و آهنگساز بزرگ موسیقی 

ایران روی در نقاب خاک کشید و از آن 
تاریخ حســرت ها بود که بر زبان اهالی 
موسیقی جاری گشت. چراکه استاد پایور 
که به نظم و انضباط و دقت شهره بوده و 
البته سرآمد آهنگسازان عصر خویش نام 
داشت پس از جاودانه شدن دیگر کسی 
خبری از قطعات موســیقی و نت های 

ایشان نداشت.
فرامرز پایور سال ها در گروهش که به 
نام پایور بود آهنگسازی کرده و با همان 
گروه قطعاتش را به اجــرا درآورده بود. 
قطعاتی که سوای اینکه هرکدام ذوق و 
دانش اعلای این استاد را در احاطه به ساز 
سنتور و هم نوازی با دیگر سازها مشخص 
می ساخت جلوه دیگری از گروه نوازی در 
موسیقی ایرانی را پدیدار می کرد. چراکه 
قدرتش در آهنگسازی و ذوق شنیداری 
او، صدادهی و ســونوریته گروه پایور را 
یگانه، رشــک برانگیز و غیرقابل رقابت 
ســاخته بود و بارها حتی در دهه های 
بعدی نیز دیگر اساتید ازجمله محمدرضا 
لطفی صدای این گروه را منحصربه فرد 
و اعلا نامیــده بودند. بــه همین دلیل 
قطعاتی که او برای گروه نوازی ساخته 
و تنظیم کرده بود چون تنهــا با گروه 
پایور اجراشده بودند، گروهی که دیگر 
وجود ندارد، قطعــات آن به صورت نت 
در اختیار علاقه مندان نبود تا گروه های 
دیگر و یا امروزه جوانــان از آن میراث 

استفاده کنند. حتی بسیاری از قطعاتی 
که اعضای گــروه نواخته و ضبط کرده 
بودند نیز به صورت نوشــتاری)نت( در 
دسترس نبود و تنها حسرت آنها بر دل 

هر جوینده ای می ماند. 
بعد از مرگ پایور بسیاری از شاگردان 
و نزدیکان او تــلاش کرده بودند تا دفتر 
نت های استادشان را که به صورت منظم 
در آنهــا قطعات را نوشــته و نگهداری 
کرده بــود را بیابند امــا عاقبت چیزی 
دستگیر آنها نشده بود و بسیاری سخن 
از گونی های نــت می گفتند که نصیب 
زباله دانی شده است. به هرروی 10 سال 
گذشته برای علاقه مندان میراث پایور 
سال های حسرت و دریغ بود، حسرت به 
آنچه نمانده بود و دریغی که به نسل های 
امروز و آینده موسیقی ایرانی شده بود. اما 
حالا مشخص شده که داستان گونی نت 
و زباله دان درست نیست و تنها در این 
مدت صبوری اختیار شده تا این میراث 
عظیم که اســتاد پایور در طول بیش از 
نیم قرن آهنگسازی آن را اندوخته بود 
به دست کسانی برســد که مشتاق آن 
بودند. در این ســال ها همواره هراسی 
وجود داشت که شاید کسانی بخواهند 
این میراث را پنهان کننــد و در اختیار 
همگان قرار ندهند. پس صبوری کردن، 
نگهداری و عاقبت سپردن کار به کاردان 
شیوه صحیحی بود که همسر فرامرز پایور 

آن را اختیار کرد تا اکنون همگان منتفع 
از میراث پایور باشند.  

سال هاست که در موسیقی ایرانی 
سخن از حرکت های روبه جلو نیست و 
توجه به اجرای قطعات پایور می تواند 
دگرگونــی ای در ایــن وضعیت ایجاد 
کند چراکه به گفتــه و  تأیید منتقد و 
پژوهشگر برجســته، آروین صداقت 
کیش »مکتب پایور در میان مکتب های 
آموزشی-هنری در موسیقی ما موقعیت 
خاصی دارد، نه فقط به دلیل این که یک 
دوره  یادگیــری طولانی مدت منظم 
)حدوداً 10 ساله( را پیشنهاد می دهد 
بلکه به خاطر نقشی که می تواند در یکی 
از مهم ترین نیازهای فعلی موســیقی 
کلاســیک ما بازی کند. آثار »فرامرز 
پایور« این پتانسیل را دارد که در کمبود 
اجرای مجدد قطعات موسیقی و توجه به 
هنر تفسیر - به عنوان مرحله ای از روند 
کلاسیک سازی- گشایشی پدید آورد.«

به مناسبت افتتاح خانه پایور

میراثپایوردردسترسعلاقهمندان

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

استاد شجریان در کما
مرز 6 و7

لیلا موسی زاده

مــرز شــش و هفــت، ایــن اعــداد 
نشانگر ســطح هوشــیاری و شــما بخوانید 
بیهوشی و کما هســتند و شــماره گر سطح 
 هوشــیاری نمی داند از کما رفتن چه کســی 

خبر می دهد.
در این روزهای آخر ســال پر از غم، شاید 
این به کما رفتن تلخِ اســتاد یگانهِ تاریخِ آوازِ 
ایران زمیــن، محمدرضا شــجریان، بدترین 
پایانی باشد که انتظارش در اسفندماه می رفت، 
اما گویا امسال در مسابقه غم ها برای باریدن هر 
چه بیشتر بر سر ما قرار داریم و حتی در روزهای 
آخر سال هم این مسابقه دست بردار از روزگار 

ما نیست و نمی گذارد نفسی بیاساییم.

هر چه انــرژی در درون و بیرون در قلبمان 
می تپد به ســوی اســتادمان در بیمارستان 
جم روانه می کنیــم و عاجزانه و ملتمســانه 
می خواهیم که بماند، تنها او بماند. برای خاطر 
مردم بماند. و ما را این گونه مستأصل و ناامید 

تنها نگذارد. 
هرچند حاصل عمر او پیش ترها جاویدان 
گشته اما رفتنش نیز بار غم سنگینی دارد برای 
ما که در چند روز گذشته با اخبار ضدونقیض 
مرگ سخت ترین ساعات را گذراندیم و هراس 
مرگ را لحظه به لحظه بر جانمان چون شرنگی 
تلخ حس کردیم. زخمی تر از همیشه سلامتی 

او را آرزو می کنیم و اینکه ما را تنها نگذارد.

چگونه خبر درگذشت استاد 
شجریان در عصرایران منتشر شد؟

ســاعت های پایانی روز جمعه گذشته خبر 
درگذشت استاد محمدرضا شــجریان در عصر 
ایران منتشر و سپس تکذیب شــد. عصر ایران 
خود را موظف می داند دراین باره به مخاطبانش 

توضیح دهد:
خبرنــگار عصر ایــران با یکی از مســئولان 
معروف موسیقی در کشور قرار مصاحبه داشت. 
موضوع گفت وگو نیز نقد و بررســی جشــنواره 

موسیقی فجر بوده است.
ســاعاتی پیش از دفتر ایشــان، که نامشان 
محفوظ اســت، با خبرنگار ما تماس می گیرند و 

می گویند قرار مصاحبه فردا کنسل شده است.
در پاســخ به این که »چرا؟« اعلام کردند که 
استاد شــجریان درگذشــته و ما درگیر مسائل 

مربوط به این موضوع هستیم.

ازلحاظ اعتبار منبع، این خبــر کاملًا موثق 
تلقی می شود چراکه از دفتر یکی از مسئولان بنام 
موسیقی کشور به خبرنگار ما خبر داده شده بود. 
ولی ما واقعاً نمی دانیــم که واقعاً چه روی داد که 

متعاقباً خبر تکذیب شد؟ 
حتی بعد از انتشــار، خبرگزاری فارس نیز به 
نقل از رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
از درگذشت استاد شجریان خبر داد که این خبر 

نیز تکذیب شد.
به هرروی، امیدواریم که حال اســتاد بزرگ 
کشورمان، محمدرضا شــجریان خوب باشد. ما 
نیز من بعد درباره ایشــان تنها به خبرهایی که 
پسر استاد، همایون شــجریان می دهند بسنده 

می کنیم و عذر خواهیم.

رویداد

در حاشیه
26 بهمــن ماه حمیدرضــا نوربخش، 
مدیرعامل خانه موسیقی، در سومین شب 
سی و پنجمین جشــنواره موسیقی فجر 
به تماشــای اجرای گروه موسیقی »بانگ 
نو« نشست و در حاشــیه این جشنواره از 
کم و کیف جشنواره سی و پنجم و مسائلی 
دیگر با روابط عمومی جشــنواره سخن 
گفت. نوربخش که مدیریت دوره های سی 
ویک تا سی و سوم جشــنواره موسیقی 
فجر را برعهده داشته؛ در گفتگویی که با 
روابط عمومی جشــنواره امسال داشت و 
در سایت خبری جشنواره موسیقی فجر و 
سایر سایت های خبری از جمله هنرآنلاین 
منتشر شد سخنانی را بر زبان آورد که موجب 
واکنش مکتوب شهرام صارمی، دبیراجرایی 
دوره قبلی جشنواره موسیقی فجر در رد 
سخنان او شد. روزنامه توسعه ایرانی ضمن 
انتشــار اظهارات حاشیه ساز حمیدرضا 
نوربخش پاسخ شهرام صارمی را در ادامه 

منتشر می کند.
    

حمیدرضا نوربخش، مدیرعامل خانه 
موسیقی، دبیر اسبق سه دوره سی  و یک تا 

سی و سوم جشنواره موسیقی فجر: 
»من از گذشته های دور همواره منتقد جشنواره 
بودم و دوست داشتم جشنواره موسیقی فجر به 
جایگاهی که لایق آن است برسد . متاسفانه سال 
گذشته زحمات بسیاری که برای ارتقای جشنواره 
کشیده شده بود، از بین رفت. دوباره ساختن کار 
سختی است. بر هیچ کس پوشــیده نیست که 
جشنواره موســیقی آن طور که باید و شاید عیار 
پیدا نکرده و حمایت کافی ندیده است. همه باید 
تلاش کنند تا جشنواره ای که متعلق به هنرمندان 
موسیقی و بستری برای موســیقی این مرز و بوم 
است، ارتقا پیدا کند. باید از ظرفیت منحصربه فرد 
جشــنواره موســیقی فجر برای رشد موسیقی 
استفاده شود، تا در جامعه بین المللی نیز جایگاهش 
را پیدا کند. همان طور که همه جشنواره های موفق 
سابقه های طولانی دارند، این امر نیز نیاز به یک کار 

مستمر و درازمدت دارد.«

پاسخ شهرام صارمی، دبیر اجرایی دوره 
سی و چهارم، جشنواره موسیقی فجر:

به نام حضرت دوست
جناب آقای نوربخش 

مدیر عامل محترم خانه موسیقی ایران
با سلام

علی رغم میل قلبی ناچار شــدم در پاســخ 
به مصاحبه مورخ 26 بهمن 1398شــما که در 
چند رســانه ازجمله: هنر آنلاین، موســیقی ما، 
موســیقی ایرانیان، خبرگزاری آنا و... درج شده 
است، چند سطری بنویســم و مواردی را نیز به 
شــما یادآوری نمایم. در این مصاحبه گفته اید: 
»من از گذشته های دور همواره منتقد جشنواره 
بودم و دوست داشتم جشنواره موسیقی فجر به 
جایگاهی که لایق آن است برسد . متأسفانه سال 
گذشته زحمات بسیاری که برای ارتقای جشنواره 
کشیده شده بود، از بین رفت. دوباره ساختن کار 
سختی است.« ابتدا باید بگویم که ابراز نظر شما 
درباره دوره 34 جشنواره موسیقی فجر، بسیار دور 
از انصاف ، عدالت و حرفه ای گری است. جملات 
با لحنی مغرضانه بیان شده و امیدوارم به این علت 
نباشد که سال گذشته خانه موسیقی برگزارکننده 
جشنواره نبوده اســت. به وضوح در این سطور به 
چند دوره جشنواره که شما مسئول برگزاری آن 
بوده اید اشاره می نمایید و این که: »زحمات بسیار 
زیادی برای جشنواره متحمل شده اید که در سال 
گذشته از بین رفت.« ضمن اینکه کوشش های 
تمامی برگزارکنندگان دوره های قبل و دوره فعلی 
جشنواره را ارج می نهم، از شما سوال می کنم که 
چه  کار خاصی شما انجام داده بودید که بقیه انجام 
نداده اند؟ جشنواره هایی که شما برگزار کردید چه 

ویژگی ای داشته است که به آن اشاره کنید؟
جایزه باربد؟ هنرمندان شرکت کننده؟ انسجام 
و برنامه ریــزی؟ هزینه هــا؟ و ... و در پایان اتاق 

شیشه ای که هنوز منتظر آن هستیم.
شــما که می گویید: »من از گذشته های دور 
همواره منتقد جشــنواره بودم و دوست داشتم 
جشنواره موسیقی فجر به جایگاهی که لایق آن 
است برسد .« شما سه دوره رسماً دبیر جشنواره 
بوده اید و در بیشتر دوره ها مستقیم یا غیرمستقیم 

همکاری داشته اید تاکنون چه انتقادی داشته اید؟ 
در کجا اعلام کرده اید؟ آیا به خاطر دارید که در سه 
برنامه »ضرب اصول« ویژه نقد و بررسی جشنواره 
موسیقی فجر علی رغم تمام هماهنگی های قبلی، 
حاضر نشدید؟ آیا به یاد دارید که در سال گذشته 
)جشنواره 34( جلســه نقد و برسی جشنواره با 
حضور اصحاب رسانه و جمعی از هنرمندان توسط 
ستاد جشــنواره و طبق آئین نامه برگزار شد؟ آیا 
لازم اســت یادآوری نمایم که اطلاعات ســایت 
جشنواره در سال های قبل به هیچ وجه در اختیار 
ما قرار نگرفت و سایت جشنواره موسیقی فجر که 
همین الان در حال استفاده شدن و سرویس دهی 
است حاصل کوشش برگزارکنندگان جشنواره در 
سال گذشته است.  بسیار خرسندم که اهالی رسانه 
امسال هیچ انتقادی به جشــنواره ندارند!!! یعنی 
جشنواره امسال جای هیچ نقدی ندارد و جشنواره 
کاملًا و صد در صد عالی در حال برگزاری است؟ 
خدا را شکر!!! به بعضی از انتقادات اهالی رسانه در 

سال گذشته اشاره می کنم: 
- چرا جشــنواره بخش پاپ دارد؟)امســال 

ندارد؟(
- کیفیت اجرا ها پائین است.) امسال بالاست؟(

- جدول جشنواره بی رمق است.)امسال خیلی 
با رمق است؟(

- چرا جدول جشنواره تغییر کرده است؟) مگر 
امسال تغییر نکرده؟(

و امســال که هیچ کدام از این موارد نیست و 
بازهم خدا را شــکر. یک نگاه اجمالی به اجراها و 
هنرمندان شرکت کننده موضوع را کاملًا روشن 

می کند.
آیین نامه با همه نقاط قوت و ضعفش مرجعی 
برای ســامان گرفتن و قانونمند شدن جشنواره 
موسیقی فجر اســت، آئین نامه ای که امروزه در 
هر خبر و در هر مصاحبــه ای از آن یاد می کنند 
حاصل کوشش تیم کارشناسی جشنواره در سال 

گذشته است.  
بسیار علاقه مندم بدانم که از چه روی این گونه 
با جشنواره سال قبل برخورد کرده اید. از »دوباره 
ساختن« ســخن به میان آورده اید. چه چیزی از 
بین رفته بود؟ چه چیزی دوباره ساخته شده است؟

اگر، )تأکید می کنم( اگر قرار باشد جشنواره و 
یا هر اتفاق دیگری در جایگاه عالی مرتبه ای قرار 
بگیرد، نیازمند این است که افراد باصلاحیتی در 
رأس امور باشند. کیفیت جشــنواره آیینه تمام 
نمای شیوه مدیریت و سیاست گذاری موسیقی 
در کشــور ما است.  خود شــما بهتر می دانید که 
جایگاه و قدر و ارزش هنر و هنرمند موسیقی در 
سیســتم دولتی پاس داشته نمی شــود و اصولاً 
فرهنگ و هنــر موضوع همه این ســال ها نبوده 
است. با نفس برگزاری جشــنواره نیز خود شما 
بهتر آگاهید که موضوع اصلًا موســیقی نیست. 
به همین دلیل 35 دوره که هیــچ 350 دوره هم 
برگزار شــود ارتقائی در هنر موســیقی به وجود 
نخواهد آمد. الفاظی مانند »بین الملل«، »ظرفیت 
موسیقی«، »ارتقا«، »جشنواره های موفق« نیز 
به جز زینت الگفتار کاربرد دیگری ندارند. در پایان 
به بعضی از خصوصیات ســی و چهارمین دوره 
جشــنواره فجر که اینجانب مدیریت اجرایی را 

عهده دار بودم اشاره می کنم:
1- تم جشنواره »اجرای آثار آهنگسازان ایرانی«: 
این رویکرد جشنواره تلنگری بود به آهنگسازی و 
آهنگسازان ایرانی و آثارشان، به نیازها و داشته های 
آهنگسازی ایران توجه شود، درباره آن گفتگو شود و 
تصویری از چگونگی اجرای آثار آهنگسازان به دست 
آید. عارف قزوینی، علی اکبر شــهنازی، مرتضی 
نی داود، علینقی وزیری، حسین دهلوي، موسی 
معروفی، جواد معروفي، فرهاد فخرالدیني، هرمز و 
شاهین فرهت، احمد پژمان، محمد سعید شریفیان، 
علیرضا مشــایخي، فوزیه مجد، روح الله خالقي، 
ابوالحسن صبا، فرامرز پایور، محمدرضا لطفي، پرویز 
مشکاتیان، حسین علیزاده، شاهرخ خواجه نوری، 
مهران روحانی، جواد لشگری، رحمت الله بدیعی، 
اکبر محســنی، همایون رحیمیان، انوشیروان 
روحاني، محمدرضا تفضلي و... ازجمله هنرمندانی 

بودند که به طور متمرکز آثارشان به اجرا درآمد.

2- حضور فعــال مراکز آکادمیک رســمی 
موسیقی کشور: دانشــگاه های تهران)دانشکده 
هنرهای زیبا( و هنر)دانشکده موسیقی دانشگاه 
هنر(، هنرستان های موسیقی دختران و پسران) 

وزارت ارشاد(.
3- حضور گســترده و موفق حدود60 نفر از 
استادان و پیشکسوتان شاخص موسیقی ایران و 
موسیقی اقوام ازجمله: فریماه قوام صدري، رافائل 
میناسکانیان، منوچهر صهبایي، مجید کیاني، 
آرپینه ایسرائیلیان، ســیمون آیوازیان، محمد 
اسماعیلي، سعید ثابت، حسین بهروزی نیا، مظفر 

شفیعي، ابراهیم لطفي و...
4- سی و چهارمین دوره جشنواره، اولین دوره 
جشنواره بود که با کوشش و اهتمام یک تیم قوی 
کارشناسی، جشنواره صاحب آئین نامه شد. )البته 
لازم به توضیح است که نماینده خانه موسیقی در 

جلسات حاضر نشد.(
5- برگزاری بزرگ ترین جشنواره موسیقی 
فجر در طول تمام دوره ها: 91 اجرا/ 6 نشســت 
پژوهشی/21 فیلم مستند و برگزاری جشنواره 
هم زمان در 15 شهرستان و درمجموع 290 اجرا 

در شهرستان ها.
6- صرفه جوئی بیش از یــک میلیارد تومان 
در هزینه های جشــنواره، با در نظر داشتن دلار 
18000تومانی در جشــنواره 34 و دلار 3 الی 4 

هزارتومانی در دوره های قبلی.
7- سی و چهارمین دوره جشنواره، اولین دوره 
جشنواره بود که گروه های فراوانی با فراخوان به 

جشنواره راه یافتند.
8- حذف بخش رقابتی از جشــنواره ســی و 

چهارم. 9- حذف جایزه باربد. 
به امید اینکه روزی موسیقی جایگاه واقعی خود 
را پیدا کند و هنرمند معنی واقعی خود را داشته 
باشد. به یقین جشنواره هم جایگاه خود را خواهد 

شهرام صارمی-  29 بهمن 1398 یافت. 

صارمی به نقد نوربخش پاسخ داد 

کنش و واکنشی در باب سی و پنجمین جشنواره موسیقی فجر

جشنواره

صبوری کردن، نگهداری 
و عاقبت سپردن کار به 

کاردان شیوه صحیحی بود 
که همسر فرامرز پایور آن را 
اختیار کرد تا اکنون همگان 
منتفع از میراث پایور باشند
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